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LEDER

NÅR VI I ENERGIFORUM DANMARK 
tager ”Innovation” op som tema, er det bl.a. 
fordi forståelsen af begrebet kan medvirke 
til at fremme den udvikling, vi i foreningen 
generelt ønsker at styrke – gennemførsel 
af konkrete løsninger, der resulterer i varig, 
rationel reduktion af energiforbruget. End-
videre har vi i bestyrelsesarbejdet forsøgt at 
have en innovativ tilgang til opgaven med at 
fastholde og udvikle foreningen.

Det er min opfattelse, at en af de grund-
læggende forudsætninger for at fremme 
den innovative proces er at sikre de bedst 
mulige rammer. Det handler bl.a. om at 
sammensætte ressourcer med forskellige 
kompetencer, baggrund og erfaringer – 
hvilket er gældende for vores bestyrelse. Der 
skal etableres en fælles accept af, at alle 
kan byde ind med skæve input og ”dumme” 
spørgsmål. Det er vigtigt, at man i en sådan 
proces har fokus på et fælles mål, uden at 
begrænse processen. Der vil altid opstå idéer 
og perspektiver, som ikke passer ind i den 
konkrete kontekst, men som med fordel skal 

innovation
række afledte gevinster under overskriften 
”grøn vækst og udvikling”, nye arbejdsplad-
ser, økonomiske gevinster og opdyrkning af 
nye markeder.

Med dette nummer af vores medlemsma-
gasin håber vi at bidrage med nye vinkler på 
innovation. n

Strategisk 
udvikling gennem

samles op og bringes i spil i en anden sam-
menhæng. En erfaring er også, at vejen og 
midlerne til at opnå det mål alle var enige om 
fra starten, ofte er meget anderledes, end 
hvad de enkelte deltagere kunne forudse hver 
især – og det er klart styrken ved metoden. 

Et andet vigtigt element ved innovation er 
opfølgningen og konkretiseringen. Innovation 
handler ikke kun om at få gode ideer, men i 
lige så høj grad om at finde rum og handle-
kraft til at sætte dem i spil. 

Gennem de sidste 5 år og med forskel-
lige interne og eksterne facilitatorer har vi 
på den måde udviklet foreningens nye profil, 
skabt ”Task Forces”, startet vores akademi og 
senest etableringen af ”Ung i Energi”.  

Energiforum Danmark består af mange 
forskelligartede virksomheder og forskellige 
medlemmer, men med en fælles interesse 
og opmærksomhed på energibesparelser. 
Fra mange spændende vinkler har vi kunnet 
opleve, hvordan energiområdet bl.a. gennem 
en innovativ tilgang har udviklet sig til at 
være et strategisk indsatsområde med en 

Af Mads Bo Bojesen, 
formand Energiforum 
Danmark og chef for 
Center for Ejendomme i 
Ballerup Kommune
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Det inspirerende byggeri

Uanset om vi taler om hjemmets fire vægge eller de fysiske rammer for vores arbejdsliv, så gør 
bygninger en forskel. De bedste har et sundt indeklima og bruger ikke mere energi end nødven-
digt. I 2015 sætter Energiforum Danmark fokus på det inspirerende byggeri – uanset om det er 
privat eller offentligt, nybyg eller ombyg.  

Ø

Fra slidt ungdomshus til 
lavenergi familieboliger
I byggeriet Sems Have i Roskilde er to ungdomsboligblokke fra 1972 blevet til 30  
topmoderne familieboliger. Den omfattende renovering har skåret hele 85 procent af 
energiforbruget i boligerne. 
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Af Jonas Bjørn White-
horn, Pressekonsulent 
Boligselskabet Sjælland

ET VERITABELT KVANTESPRING i 
energiklasse fra D til energiklasse A2020 og 
en begrænsning af energiforbruget på hele 
85 procent. Resultaterne er til at tage at føle 
på i byggeriet Sems Have. De tidligere ung-
domsboligblokke fra 1972 har undergået en 
totalrenovering og er blevet til 30 attraktive 
lavenergi familieboliger. 

– Bygningerne er virkelig blevet trans-
formeret, og det medvirker til, at vi kan 
tiltrække nye beboergrupper til de almene 
boliger, siger Bo Jørgensen, der er direktør i 
Boligselskabet Sjælland.

Det store spring i energiklasse betyder, at 
Sems Have halverer energiforbruget i forhold 
til de gældende krav i dag. Det sker konkret 
ved, at genvinding og isolering reducerer 
energiforbruget med hele 85 procent. Sam-
tidig bliver bygningens elforbrug suppleret 
med solceller på taget. 

Inden totalrenoveringen lå det samlede 
energiforbrug af el og fjernvarme på 508 
MWh. 

– Fordi vi har valgt at opfylde 2020-kravet, 
reduceres forbruget til kun 74 MWh, siger Bo 
Jørgensen.

Han noterer sig, at det svarer til en reduce-
ring af CO2-udledningen på 62 ton om året.

Stemmer med strategien
Regeringen har som mål at skære bygningers 
energiforbrug med 35 procent, og det mål er 
snildt nået i Sems Have. At det er muligt for 
boligselskabet at nå så omfattende energibe-
sparelser hænger sammen med de helheds-
planer, der er lavet. 

– Det er specielt, når vi har de omfattende 
helhedsplaner, at der virkelig er mulighed 
for at nedbringe energiforbruget. Det peger 
regeringen også selv på i renoveringsstrate-
gien, konstaterer Bo Jørgensen. 

For ham betyder det, at der er en kobling 
mellem energirenoveringsstrategien og 
Landsbyggefondens midler, så projekterne 
kan komme i gang.

Regeringsstrategien indeholder ikke 
ret mange nye penge, og slet ikke til den 
almene sektor. Derfor er det markedet og de 
forventede energibesparelser, der skal drive 
udviklingen. Og det er fint nok, mener Bo 
Jørgensen.

– Men Landsbyggefonden spiller en vigtig 
rolle i forhold til at sætte fart på udviklingen, 
understreger han.

Nybyg er ikke nok
Selv under højkonjunkturen udgjorde det 
årlige nybyggeri mindre end en procent af 
den samlede bygningsmasse i Danmark. 
Hvis energiforbruget for alvor skal nedbrin-
ges, skal indsatsen derfor ske i de mange 
bygninger, der allerede står, og som skal stå 
i mange år endnu. Sammenholdt med at det 
er bygninger opført før 1979, der tegner sig 
for hele 80 procent af det samlede energi-
forbrug til bygninger, er det virkelig her, det 
giver mening at sætte ind. 

 –  Regeringens energistrategi peger på, 
at energirenovering er mest omkostningsef-
fektiv, når den udføres sammen med andre 
vedligeholdelsesopgaver. Det gør det også 
ekstra vigtigt, at bygningerne vedligeholdes 
løbende, så energiforbedringer ikke bliver 
udskudt, siger Bo Jørgensen.

Derfor er udfordringen at sikre, at energi-
renovering tænkes med, hver gang en byg-
ningsejer står og skal udføre vedligeholdelse. 
Og det er totaltrenoveringen af Sems Have 
netop et fornemt eksempel på. n

Ø MF Mette Gjerskov, direktør Bo Jensen 
og boligminister Carsten Hansen  
besigtiger resultatet.
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Har I styr på varme,
vand og fugt?

Læs mere på www.brunata.dk

Eller ring til os på 77 77 70 70
Vi sidder klar til at hjælpe jer med råd og vejledning. 
Mandag-fredag kl. 9-15
I kan også skrive til salg@brunata.dk

5 gode grunde  
til at skifte målere

Overblik over forbruget  
Med et online-modul kan I følge 
jeres forbrug og få besked, hvis 
det stiger.

Fjernaflæsning uden tidspilde 
Den enkelte beboer behøver ikke 
at være hjemme, når vi aflæser 
eller laver flytteopgørelser. 

Ingen dyre fugtskader 
Opdag fugten inden den udvikler 
sig til større skader.

Mindre administration  
Vi laver regnskaber for jer og 
svarer på spørgsmål fra beboerne. 
Og sikrer at I altid er på forkant 
med loven om obligatoriske 
varmemålinger.

En dekorativ måler 
Form og funktion går hånd i hånd 
- Dansk, enkelt og elegant. 

DEVOTEAMS ecoDesktop ER LØSNINGEN

KLIMABESPARELSE VIA IT

Devoteam Danmark er en del af Devoteam Group med 3.600 ansatte i 20 lande.  
I Danmark er vi 100 ansatte med base i hhv. København og Skanderborg. 

Siden 1978 har vi leveret rådgivning og løsninger til mere end 1000 danske virksom-
heder. Vi rådgiver i feltet mellem forretning og teknologi bl.a. indenfor områderne som: 
it-strategi, digitalisering, it-effektivisering, procesoptimering, projekt- og forandrings-
ledelse, it-sourcing, it-arkitektur, business intelligence, it-sikkerhed, it-governance og 
telerådgivning. Som løsningshus implementerer vi markedets førende løsninger til 
understøttelse af forretnings- og it-processer.

Devoteam har udviklet et system til intel ligent strømsty-
ring af PC’ere. Systemet sørger for, at PC’en går i dvale 
ved behov og er udviklet så det kan styres rolleba seret.

Det betyder, at løsningen selv identificerer f.eks. tandlæ-
ger, billetsystemer, infoskær me, adgangskontrol, over-
vågning og CTS maskiner, som ikke må slukkes.

Systemet tjener ofte sig selv hjem på under to år og CO2 
besparelsen kan dokumente res straks. Endvidere er der 
fuldt dokumenteret grundlag til brug for salg af registe-
ringsretten til CO2 besparelsen.

Kontakt en af vores ecoDesktop eksper ter for yderligere 
information:

Morten Juul Nielsen, tlf. nr. 21 51 68 55  
morten.juul.nielsen@devoteam.com

Casper Grewal,   tlf. nr. 25 13 29 30  
casper.grewal@devoteam.com
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Det var banebrydende, 
da borgmestrene i hoved-
stadsregionen i april sagde 
ja til et fælles, forpligtende 
samarbejde om fremtidens 
energiforsyning. Projektle-
delsen bag Energi på tværs 
fortæller her om processen 
og de foreløbige erfaringer

Af Martin Dam Wied, programleder, Gate 21  
og Nynne Louise Bach, studentermedhjælper, 
Gate 21 

på tværs af 
Region Hovedstaden

ENERGI

SAMTLIGE FREMMØDET BORGME-
STRE i Region Hovedstaden sagde 13. 
april ja til at arbejde videre med en fælles 
energivision for fremtidens energiforsyning. 
Visionen skal sikre, at regionen i 2050 har 
sagt farvel til det sidste fossile brændstof. 
Selv om kommunerne i forvejen er vant til at 
samarbejde i regionen, er beslutningen om at 
gå videre i et mere forpligtende samarbejde 
banebrydende og historisk. Og det skaber 
grundlaget for et fremadrettet samarbejde 
om at omstille energi- og transportsystemet.

Projektledelsen bag Energi på Tværs 
fortæller her om processen og de foreløbige 
erfaringer.

Hvorfor samarbejde?
I Danmark står et bredt flertal i folketinget 
bag målet om, at Danmark skal være uaf-
hængig af fossile brændsler senest i 2050. 
Vi står derfor overfor en massiv omstilling 
af energi- og transportsystemet. Særligt i 
hovedstadsregionen er der en stor sammen-
hængende infrastruktur. Eksempelvis af 55 
procent af varmeforsyningen dækket af fjern-
varme. Omstillingen kræver milliardstore 
investeringer. Alene energiudbygning skøn-
nes at koste 10-15 mia. kr. i de kommende år. 
At sikre de rigtige investeringer kræver fælles 
koordinering og en bred opbakning i regionen, 
kommunerne og forsyningsselskaberne.  

Hvordan har vi gjort?
Udgangspunktet for Energi på Tværs har 
været at samle regionens kommuner og 
forsyningsselskaber om en fælles vision for 
omstillingen, som skal danne rammen om 
en fælles strategisk energiplanlægning i 
fremtiden. Gennem projektet er der blevet 
etableret netværksgrupper med deltagelse 
fra energifaglige medarbejdere fra kommuner 
og forsyningsselskaber, som har bidraget 
med værdifulde erfaringer, input og viden-
deling. Herved er der skabt grundlag for en 
samarbejdsplatform på tværs af de relevante 
aktører. Netværksgrupperne har samtidig 
udgjort et centralt link til det politiske niveau 
i kommunerne. I samarbejde med konsu-
lenterne Ea Energianalyse og COWI er der 
foretaget et omfattende analysearbejde, 
herunder energiscenarier og potentialevurde-
ringer for hovedstadsregionen. Disse analy-
ser er med til at skabe ensretning i metode 
og data, som både giver overblik og bedre 
muligheder for at arbejde efter en fælles vej 
og fælles mål.   

Hvad har vi lært?
For at styre processen i den rigtige retning 
har tålmodighed og fleksibilitet været to nøg-
leord. Det handler om at fastholde metoden 
og det overordnede mål i et forløb. En fast-
låst, detaljeret tidsplan er vanskelig at følge 
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i en proces, som er omskiftelig. I stedet har 
vi erfaret, at projektets fremdrift måtte tage 
udgangspunkt i overordnede milepæle, og at 
der på kort sigt kunne arbejdes med detalje-
rede tidsplaner frem til nærmest forestående 
milepæl. Dette har været med til at gøre 
processen mere robust overfor en lang række 
uforudsigelige udsving, som kendetegner en 
proces med mange aktører.

De mange aktører ser vi både som en stor 
styrke, men samtidig har det også været en 
væsentlig udfordring. Det at være bevidst 
om aktørsammensætningen, de forskellige 
organisatoriske lag og interessenthåndterin-
gen er en del af forklaringen på den stærke 
mobilisering i projektet. En mobilisering, som 
har medført engagement, opbakning og ejer-
skab i kommunerne - både på embedsniveau 
og politisk niveau - samt i energiselskaberne. 
Omkring aktørinvolvering har vi erfaret, at vi 
godt kunne have gjort en større indsats for 
at inddrage direktørniveauet i kommunerne 
samt, at det generelt er vigtigt at gøre brug 
af allerede eksisterende kanaler og netværk.

Et eksempel på, hvordan vi har grebet 
aktørinvolveringen an, er forberedelsen af 
det politiske niveau op til borgmestertopmø-
det. Målet var her at sikre, at borgmestre og 
relevante udvalgsformænd i kommuner og 
region blev orienteret om energivisionen og 
de bagvedliggende analyser. Den ene del af 

arbejdet var gennem netværksgrupperne at 
klæde de energifaglige medarbejdere på til 
at brede budskabet ud til deres politikere. 
Den anden var, at projektlederen selv tog ud 
og holdt oplæg til byråds- og udvalgsmøder i 
kommunerne. Set i bakspejlet kunne projek-
tet have haft gavn af at lave flere af sådanne 
oplæg, da det gav en politisk forankring.

For at træffe kvalificerede beslutninger om 
hovedstadsregionens energifremtid måtte 
den nødvendige viden være til stede. Det 
har derfor været helt essentielt, at vi gen-
nem Energi på Tværs har fået etableret et 
robust fundament af tekniske energifaglige 
analyser om lige netop hovedstadsregionen. 
De tekniske analyser er dog langt fra nok 
til at få regionens borgmestre til at bakke 
op om vedtagelsen af en fælles vision. 
Hvordan materialet kommunikeres ud og 
gennem hvilke kanaler har vist sig at have 
stor betydning. Der har derfor ligget et stort 
stykke arbejde fra projektledelsens side i at 
oversætte energiscenarier, energiregnskaber, 
potentialevurderinger mm. til politisk appe-
titligt stof. n

Fakta

Energivisionen: Hovedstadsregionen 
skal være en førende region inden for grøn 
omstilling og vækst. I 2035 skal hoved-
stadsregionens el- og varmeforsyning 
være fossilfri og transportsektoren skal 
være fossilfri i 2050.

Energi på Tværs: Omstillingen til et fos-
silfrit energisystem kræver, at der tænkes i 
nye løsninger og nye samarbejder. Projektet 
Energi på Tværs har sit udgangspunkt i 
Region Hovedstaden og de 29 kommuners 
fælles klimastrategi fra 2012, hvor et af 
fokusområderne er et sammenhængende 
energi- og transportsystem baseret på 
vedvarende energi.

Energi på Tværs er skabt med finansie-
ring fra Energistyrelsen, Region Hoved-
staden, energiselskaber og kommuner i 
regionen. Projektet bliver ledet af partner-
organisationen Gate 21, der samler kommu-
ner, virksomheder og videninstitutioner for 
at accelerere den grønne omstilling.

Foto: Klaus Bo, Energi på tværs
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Af Mads Aarup, 
civilingeniør, Aarup Net

NÅR SOLEN SKINNER, leverer den som 
oftest meget mere energi, end det er muligt 
at bruge. Det kan derfor være en god idé at 
gemme energien til, når solen er væk. Med 
døgnlagring af solvarme kan solens energi 
anvendes hele døgnet, og vi vil kunne tage 
varmt bad om morgenen, selv om solen har 
været væk hele natten. Med et tilstrækkeligt 
stort varmelager ville vi i princippet kunne 
lagre en hel sommers varme og udnytte den 
om vinteren, når solens effekt er lille. Læs 
her om tre måder at sæsonlagre solvarme 
på. Ø

Når 
solens  

varme skal 
gemmes
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Akkumulerings-
tanken holder 
på varmen 

En akkumuleringstank er en af de måder, solens 
energi kan lagres på. For at kunne forsyne en 
bygning med varme i en hel vinter fra en akku-
muleringstank, er det dog nødvendigt, at både 
bygningen er yderst energieffektiv, og at tanken 
er meget stor.

Det schweiziske firma Jenni har i årevis leve-
ret meget store tanke, som tænkes ind i nybyg-
geri sammen med en hel tagflade af solfangere 
mod syd. 

Lavenergibygningerne kan klare sig med 
energi fra solen til både rumvarme og varmt 
vand året rundt. Akkumuleringstankene, som 
gør det muligt, er oftest flere etager høje og kan 
indeholde op til 100 kubikmeter vand. Tankene 
er højisoleret og huset bygget omkring dem, 
så varmetabet kommer bygningen til gode. 
Eksisterende byggeri har alt for højt varmebe-
hov til at kunne lagres i en tank, så teknologien 
fungerer kun i nyt kompakt lavenergibyggeri.

I tilfælde, hvor man ikke kan opnå 100 procent 
solvarmedækning, kan man supplere med en 
varmepumpe. Tankens store kapacitet betyder, 
at varmepumpen kan drives ved hjælp af over-
skudsstrøm fra for eksempel vindmøller eller 
ved at udnytte lavlastperioder på elnettet. n

Borehulslageret 
lægger varmen i 
de øvre jordlag

En anden måde at lagre solvarme på, er ved 
hjælp af et borehulslager. Ved at anlægge 
mange termiske boringer tæt på hinanden i 
jord, som ikke gennemstrømmes af grundvand, 
kan jorden bruges som varmebatteri, selv om 
det kun er muligt at isolere det foroven, nemlig 
på jordoverfladen. Her er størrelsen altafgøren-
de, for et lille borehulslager taber varmen for 
hurtigt. Når lagerets diameter fordobles, stiger 
volumenen til det firdobbelte, mens overfladen 
– og dermed varmetabet – kun fordobles. 

Boredybden kan være 30-100 meter, men må 
dog ikke komme ned til grundvandet. Det er der 
to grunde til: For det første giver opvarmning af 
grundvandet en risiko for bakteriedannelse, og 
for det andet giver vandet et uønsket varmetab 
fra borehulslageret, især hvis der er grund-
vandsstrømninger. 

Den canadiske bebyggelse Drakes Lan-
ding samt Brædstrup Fjernvarme anvender 
et borehulslager til at sæsonlagre solvarme. 
Rækkehusene i Drakes Landing er tæt på 100 
procent soldækning på årsbasis, og det er 
muligt at følge med på internettet samt via en 
smartphone app. n

Grundvandsvarme 
lagrer varmen i  
undergrunden

 Hvis man ikke har plads eller lyst til en stor 
beholder inde i bygningen, kan grundvands-
varme være en mulighed for mange gange 
større lagerkapacitet. Modsat borehulslageret 
skal der være grundvand til stede. Netop derfor 
kan teknologien ikke anvendes til højtempe-
raturvarme, men kun til temperaturer mellem 
typisk to og 20 grader C som tilladt af myndig-
hederne. Dette temperaturområde er ideelt for 
varmepumper og er samtidig velegnet til køling, 
hvilket oftest er lige så vigtigt som opvarmning 
for større bygninger. 

Grundvandsvarme kaldes også ATES, som 
står for det engelske Aquifer Thermal Energy 
Storage. En ATES-løsning består af en eller 
flere dipoler, som hver består af to grundvands-
boringer. Grundvandet pumpes op af den ene 
boring, varmeveksles og ledes urørt tilbage til 
undergrunden via den anden boring. Den dan-
ske virksomhed Enopsol har udført snesevis 
af ATES-løsninger til hospitaler, industri, fjern-
varme og store bygninger. Når en bygning får 
dækket både varme- og kølebehovet, benyttes 
undergrunden til at lagre sommerens over-
skudsvarme til vinteren, og det giver et meget 
lavt energiforbrug. n

Ø

Borehulslager fra Drakes Landing Grundvandslagring
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Ø

projekter kan bremse 
innovation

Af Peter Pagh-Schlegel, 
journalist

Hvis en kommune indgår i et ESCO-samarbejde, kan det 
blive en bremseklods for innovative energiløsninger. 
Nogle kommuner mener dog, at man kan undgå  
problemet, hvis man blot er tydelig i sin kommunikation 
med leverandøren.

I 2007 så den første ESCO-samarbejdsaf-
tale dagens lys. Børnehaver, folkeskoler, og 
administrationsbygninger i Middelfart Kom-
mune kunne se frem til renoveringer, som 
leverandøren TAC A/S påtog sig totalansva-
ret for, mens kommunen indkasserede nogle 
garanterede energibesparelser i en periode 
på 15 år. Aftalen blev kaldt innovativ og 
inspirerede af mange andre kommuner, som 
gennem de seneste syv år også har benyttet 
sig af modellen.

Men i takt med at flere og flere benytter 
ESCO-modellen, er der også kommet en del 
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skepsis. Det overordnede formål om at opti-
mere bygningsdrift og realisere energibespa-
relser i landets kommuner kan sågar risikere 
at blive modarbejdet af ESCO-modellen, 
lyder kritiske røster.

I Slagelse Kommune har man fravalgt at 
udbyde renoveringsopgaver til en ESCO-
leverandør, da det kan begrænse kommunen 
i at udnytte andre idéer, der måtte dukke op 
under garantiperioden.

En ESCO-partner skal garantere 
en besparelse. Derfor tager de 
ingen chancer, og så gribes 
der kun efter de lavthængende 
frugter.

Uffe Hoffmann Hansen, drifts- og vedligeholds-
ansvarlig i Slagelse Kommune.

– Et sådan samarbejde vil låse kommunen 
fast, for jeg kan ikke gå ind og rode ved andre 
energibesparende initiativer uden at involvere 
ESCO-partneren. Og så kan det blive vanske-
ligt at afgøre, om ESCO-virksomheden har 
levet op til aftalen, siger Uffe Hoffmann Han-
sen der er drifts- og vedligeholdsansvarlig i 
Slagelse Kommune.

Følgende er 
betingelserne 

for atale...

Vi forventer 
resultater på 
følgende 
områder...

Vores krav 
er som 

følger...
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undgået disse forhindringer. Ifølge den davæ-
rende teamleder i ejendomsteamet, Thomas 
Nielsen, kan et ESCO-samarbejde sagtens 
blive en stopklods, der forhindrer innovative 
energiløsninger, men kun hvis man ikke er 
bevidst om, hvilke resultater man vil opnå.

– Man skal være knivskarp i sit udbud 
og gøre det meget klart over for sin ESCO-
leverandør, hvad det er, man gerne vil have. 
Hvis man alene fokuserer på besparelse og 
tilbagebetaling, så vil leverandøren ikke lave 
risikable ting. Men det kan afhjælpes alene 
ved at stille konkrete krav i udbuddet, siger 
Thomas Nielsen.

Han har i garantiperioden fra 2010 flere 
gange måttet justere kommunens baseline, 
men det er ifølge Thomas Nielsen foregået 
i et gnidningsfrit samarbejde med ESCO-
partneren.

– Det er selvfølgelig kompliceret og kræver 
både en samarbejdsvillig ESCO-leverandør 
og en del administrativt arbejde fra kommu-
nens side. Men vi har flere ESCO-renoverede 
bygninger, som vi efterfølgende har monteret 
solceller på, uden ESCO-partneren har blan-
det sig, siger Thomas Nielsen.

Innovation er ikke målet
Rådgiver hos Kuben Management, Signe 
Fogtmann Sønderskov, har lang erfaring med 
ledelse af ESCO-projekter. Hun mener, at det 
er en misforståelse at tale om ESCO som et 
middel, der skal fremme innovation.

– ESCO-projekter er ikke sat i verden for 
at skabe innovation inden for energiområdet, 
men for at skabe sikre energibesparelser for 
kunderne, siger hun.

Signe Fogtmann Sønderskov mener til 
gengæld, at det er selve modellen, der er 
innovativ. Hun ser ikke alternativet til ESCO, 
som mere innovativt.

– Når man skal give en garanti på nogle 
energibesparelser, så er det klart, at man 
også går efter de sikre løsninger. Men det er 
ikke anderledes, end hvis kommunen selv 
havde udbudt det, siger hun. n

Vi har flere ESCO-renoverede 
bygninger, som vi efterfølgende 
har monteret solceller på, uden 
ESCO-partneren har blandet sig.

Thomas Nielsen, Teamleder i  
 Kalundborg Kommune

Kun lavthængende frugter
Uffe Hofmann Hansen mener ikke, at der 
kommer de store innovative projekter ud af et 
ESCO-samarbejde.

– En ESCO-partner skal garantere en 
besparelse. Derfor tager de ingen chancer, 
og så gribes der kun efter de lavthængende 
frugter, siger han.

I stedet har kommunen to maskinme-
stre og en vvs-ingeniør ansat, der arbejder 

på at optimere de kommunale 
ejendomme. Det er ifølge 

Uffe Hofmann Hansen 
en mere innovati-

onsfremmende 
løsning.

– Det kan 
godt være, 
vi ikke når 
at renovere 
så mange 
bygninger så 
hurtigt, som 

man kunne 
med ESCO, 

men vi har til 
gengæld bedre hånd 

i hanke med kommunens 
bygninger og kan vælge til og 

fra, når der viser sig gode løsninger 
og muligheder. Det, tror jeg, er både billigere 
og bedre, siger Uffe Hofmann Hansen.

En bremseklods
Næstved Kommune, der netop er trådt ind i 
garantiperioden af deres ESCO-samarbejde 
med Siemens, kan genkende dele af proble-
matikken.

– ESCO er fint, fordi vi får lavet en masse 
på kort tid, som vi ikke selv har bemanding 
til. Men det kan fungere som en bremse-
klods, hvis vi får en idé til et energibespa-
rende projekt uden om ESCO. Så skal det 
godkendes af Siemens, der næppe når frem 
til de samme tal, som jeg gør, forklarer Ian 
Gerlach, maskinmester i Næstved Kom-
munes tekniske forvaltning. Han problema-
tiserer videre, at ESCO-projekter sjældent 
har en tilbagebetalingstid på mere end syv 
år. Det er langt fra nok, hvis man skal lave 
større renoveringer, der også kan omfatte 
klimaskærm.

Stil krav til din ESCO-partner
I Kalundborg Kommune, der gennemførte 
et ESCO-projekt i 2010, har man angiveligt 

Vi forventer 
resultater på 
følgende 
områder...
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Kontorets indeklima 
udvikles i laboratoriet

At opnå et energieffektivt kontorbyggeri med et optimalt 
indeklima er et puslespil med mange brikker. I Energy 
Flex Office under Teknologisk Institut arbejder man på at 
lægge det puslespil på en innovativ måde.

Anne Damgaard Møller, 
Stud. MSc geografi,  
Ung i Energi

I ENERGY FLEX OFFICE på Teknologisk 
Institut arbejder forskerne på at udvikle 
optimalt indeklima i kontorbyggeri - med et 
minimalt energiforbrug. 

– Vi vil både blæse og have mel i munden, 
siger Mikael Grimmig, der er produktchef 
på Teknologisk Institut og har arbejdet med 
Energy Flex Office siden etableringen i 2012. 

Han hentyder til de mange danske arbejds-
pladser, der kæmper med et dårligt inde-
klima og et højt energiforbrug til kontordrift. 
Løsningerne på den slags udfordringer er han 
med til at finde i Energy Flex Office.

– Indeklimaet på kontoret er ifølge flere 

undersøgelser fra Danmarkds Tekniske Uni-
versitet centralt for medarbejdernes produk-
tivitet. Gør man en indsats for indeklimaet, 
er der ofte store gevinster at hente både på 
medarbejderproduktivitet og på energibud-
gettet, siger han.

Grundlaget for energieffektivisering og 
optimering af indeklima i kontorbyggeri, er 
en kombination af teknologiforbedringer, 
adfærdsjusteringer og - ikke mindst - sam-
spillet mellem medarbejdernes funktioner og 
deres omgivelser. 

Det levende laboratorium
Energy Flex Office ligner til forveksling et 
almindeligt kontor, men er i virkeligheden et 
laboratorium. Det er konstrueret, så det er 
nemt at skifte teknologier og systemer ud, 
og samtidig indsamle detaljerede data om 
indeklimaets mange variabler. Det gælder 
både lys, luft, temperatur, CO2 og relativ 
luftfugtighed. Laboratoriet henter også data 
for varme- og elforbrug, så indeklima og 
komfort bliver kædet sammen med energi-
forbruget.

Kontoret er et såkaldt ”living lab” og har 
kontorplads til seks-otte af instituttets 
medarbejdere. Ifølge Mikael Grimmig er 

der rift om pladserne på grund af det gode 
indeklima. Til gengæld for de gode pladser 
må medarbejderne på Energy Flex-kontoret 
medvirke i indeklimaforsøg og lade sig inter-
viewe til antropologiske studier med henblik 
på at undersøge kontorbyggeriets påvirkning 
af medarbejdernes velbefindende. 

Der bliver lagt vægt på at synliggøre inde-
klimaet for medarbejderne og deres mulig-
hed for selv at påvirke det. Selve muligheden 
for interaktion kan øge tilfredsheden med 
indeklimaet – også selv om den ikke bruges.

Udfordringen er samspillet 
På Teknologisk Institut tester man også de 
enkelte komponenter på traditionel vis. Det 
gør man for at dokumentere komponenter-
nes funktion, energiforbrug samt om de lever 
op til de nødvendige normer og standarder. 
Den slags test er givende i udviklingen af det 
enkelte produkt, men den virkelige udfordring 
er at få de enkelte komponenter til at spille 
sammen i velfungerende systemer. Det er 
denne udfordring, som Energy Flex Office kan 
bruges til at løse. 

Vejen til innovation
– Innovation er at tage videnskabelige 
resultater og lave dem til et salgbart produkt, 
mener Mikael Grimmig. 

Og det er netop, hvad forskerne i Energy 
Flex Office gør. Producenter kan opsøge Tek-
nologisk Institut med konkrete problemstillin-
ger i forbindelse med et produktdesign eller 
få indspark til udviklingsprocessen, og på den 
måde bidrager Energy Flex Office til både 
udvikling og markedsmodning af produkter, 
der forbedrer indeklima og energieffektivitet. 

Samtidig kan virksomheder, der har 
konkrete problemer i kontorbyggeriet, få kon-
sultation hos Teknologisk Institut. I Energy 
Flex Office genskabes den udfordring, der er i 
virksomhedens kontormiljø, så løsningen kan 
skræddersys til virksomheden. n



Energiforum Danmark maj 2015 / 17

Forsøg med natkøling

I øjeblikket bliver Energy Flex Office brugt til et PSO-støttet 
forskningsprojekt. I projektet bliver mekanisk og naturlig venti-
lation integreret med et automatisk natkølingssystem. Systemet 
kombineres med solafskærmning, der styres af vejrudsigten. Det 
betyder, at der på solrige morgener allerede vil være afskærmet 
for solen, før medarbejderne møder ind. På den måde undgår man, 
at bygningen er opvarmet fra morgenstunden, og det sænker 
behovet for køling i løbet af dagen. 

Et skøn indikerer, at 50-75 procent af mekanisk køling i kontor-
bygninger opført efter 1980 kan erstattes af natkøling. Med et 
samlet kontorareal på cirka 10-15 millioner kvadratmeter svarer 
det til besparelser på svimlende 50-340 GWh/år (PSO 335-006).
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Drømmen om 
sikkert vand

Søren Andersen, 
direktør, Roswater

Ideen om at gøre en forskel indenfor vandbehandling fik 
Søren Andersen til at etablere Roswater. Et innovativt 
samarbejde, gør netop nu drømmen til virkelighed. 

DA SØREN ANDERSEN efter mere end 
20 år i vandbehandlingsbranchen i 2014 etab-
lerede virksomheden Roswater, var drømmen 
at gøre en forskel. 

I begyndelsen var fokus alene på koldt 
vand til vandforsyningen. Et møde med en 
tidligere kollega fra branchen sendte dog 
skibet i en lidt anden retning. 

I dag, godt et år senere, er produktet 
BacTerminator® Safe på gaden – og Søren 
Andersen et skridt tættere på at gøre drøm-
men til virkelighed. 

- Det har været en spændende udfordring 
- med visse forsinkelser - at sætte et nyt pro-
dukt på markedet uden en lang testperiode, 
siger Søren Andersen.

Fra koldt til varmt
Kollegaen, som Søren Andersen stødte på, 
er Michael Wick fra Adept Water Technolo-
gies. Adepts kerneområde er Legionellabe-
kæmpelse i tandlægestole. Legionella er en 
potentielt sygdomsfremkaldende bakterie, 
der især trives ved 25-45°C. 

Selv om Roswater lagde ud med et fokus 
på det kolde vand, blev det hurtigt klart, at 
de to virksomheders kompetencer tilsam-
men kunne skabe innovation. Og snakken 
udviklede sig til et samarbejde om udvikling, 
salg og service af større anlæg til varmt 
brugsvand til plejehjem, skoler, hospitaler og 
boligselskaber m.m.

Dejlige kunder
Roswaters kunder har en stor andel i suc-
cesen. 

– Vi har nogle dejlige kunder, som ønskede 
at være referencer for vore første systemer, 
og det har været altafgørende for udviklingen 
af anlæggene. Vi har brugt rigtig lang tid ude 
hos kunderne med at teste og videreudvikle, 
og det sætter vi stor pris på, siger Søren 
Andersen.

Roskilde Kommune er blandt de kunder, 
der har hjulpet udviklingen af BacTermina-
tor® Safe på vej. Arild Bentsen Petersen fra 
Roskilde Kommune har sågar indvilliget i at 
vise systemet til andre interesserede kunder 
og fortælle om samarbejdet med Roswater. 

Skepsis er væk
Det nyudviklede system er velegnet på 
steder, hvor mange mennesker er samlet 
og konsekvensen af beskidt vand dermed er 
stor. 

Roswater har flere anlæg monteret på ple-
jehjem og i boligselskaber, men måtte forbi 
en vis skepsis inden etableringen.

–Der var nogle kunder, som først var skep-
tiske over at få indført ny teknologi og havde 
holdningen ”Der er jo aldrig nogen, som 
er døde af vores vand”. Men den holdning 
er imidlertid forsvundet, og jeg oplever, at 
beboere og driftspersonalet er meget trygge 
ved vandkvaliteten i deres varmtvandssy-
stem, siger Søren Andersen.

Roswater arbejder efter Rørcenter anvis-
ning 017. Ud over at etablere vandrensnings-
anlæggene foretager virksomheden flere 
steder Legionellatest, som sikrer, at varmt-
vandssystemet hele tiden er i kontrol. n

Sådan virker 
BacTerminator® 
Safe

Filosofien bag BacTerminator® Safe er 
konstant at stresse og udrydde bakte-
rier og biofilm i hele varmtvandssyste-
met – fra tank til bruser. Det sker ved 
hjælp af en elektrokemisk teknologi, 
hvor man fører strøm igennem en svag 
opløsning af drikkevand og salt. Når 
vand indeholdende klorid (Cl-) løber 
igennem elektrolysecellen, dannes der 
frit klor i form af Cl2 i vandet. Dette 
reagerer meget hurtigt med vandet og 
danner en ligevægt af hypoklorsyre 
(HOCl) og hypoklorit (OCl-). Det kaldes 
også frit klor, der bruges globalt som 
desinfektionsmiddel til drikkevand. 
Systemet er velegnet i recirkulerende 
varmtvandsinstallationer med et 
forbrug på max 50.000 liter varmt 
vand om dagen for eksempel på skoler, 
sygehuse, i kontorbygninger, boliger, 
offentlige bygninger samt i drik-
kevandssystemer, procesvands- og 
kølevandsanlæg. 

Mange steder sænker man tempera-
turen i varmtvandsanlæg for at spare 
energi, og det er med til at øge risikoen 
for bakterievækst. Her kan BacTermi-
nator® Safe hjælpe til at udrydde ska-
delige bakterier som E. coli, Salmonella 
samt Legionella. 
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TEMA: INNOVATION

Intelligent strømstyring 
halverer energiforbruget til it

Et innovativt system til 
intelligent strømstyring af 
pc’er sparer energi. Syste-
met er særligt efterspurgt i 
kommunerne, hvor it an-
vendes i mange forskellige 
sammenhænge og efter 
vidt forskellige forbrugs-
mønstre. 

DET ER MÅSKE IKKE pc’er, der står 
øverst på listen over strømslugere. Men der 
er faktisk ganske store besparelser at hente 
på at sætte ind overfor unødigt strømforbrug 
på it. Ikke mindst i kommunerne, hvor antal-
let af it-arbejdspladser er højt, og man ønsker 
at spare både på energien og kronerne. 

It-konsulentvirksomheden Devoteam har 
siden 2009 samarbejdet med mere end 20 
kommuner om rådgivning om og implemen-
tering af løsninger til energibesparelser på 
computere. De konkrete projektresultater 
viser, at man kan reducere op til halvdelen af 
energiforbruget på pc’er.

– Vi kan se, at gennemsnitlig 35 procent af 
en kommunes computere står tændt udenfor 
almindelig arbejdstid, siger Morten Juul, der 
er konsulent hos Devoteam. 

I Ballerup Kommune blev der i 2012 gen-
nemført et projekt med meget gode erfarin-
ger. Alene det første år kunne kommunen 
dokumenterer en årlig besparelse på 663.000 
kWh og en reduktion af kommunens samlede 
CO2-udledning på 3,14 procent. En relativt 
stor reduktion når man tænker på, at det 
udelukkende er kommunens computere, der 
har stået for den.

- Projektet i Ballerup viser, hvor stort et 
potentiale der er for besparelser på dette 

område. Ballerup Kommune er en helt gen-
nemsnitlig dansk kommune, og vi har set 
et tilsvarende potentiale for besparelser hos 
stort set samtlige kommuner, vi har været 
i dialog med. De vigtigste parametre, der 
bestemmer potentialet, er antallet og typen 
af computere, som kommunen benytter. Og 
så er der er naturligvis stor forskel på, om 
man er København eller Ærø Kommune, siger 
Morten Juul.

Innovativ løsning
Hemmeligheden bag energibesparelserne på 
strømforbruget til pc’er er et system til intel-
ligent strømstyring af pc’er, som Devoteam 
har udviklet. I stedet for at computeren sluk-
ker, sørger systemet for, at den går i dvale, 
når den ikke er blevet brugt i et stykke tid. 
Det betyder i praksis, at computeren ingen 
strøm bruger i frokostpausen, under møder, 
og når medarbejderne holder fyraften.  

Systemet er desuden rollebaseret. Det 
betyder, at it-løsningen selv identificerer for 
eksempel pc’er hos tandlæger, billetsyste-
mer, infoskærme og andre tilfælde, hvor 
pc’en ikke må slukkes.

– Kommuner er meget mere komplekse 
end private virksomheder, hvor der måske kun 
er fire typer anvendelse – et lager, et kontor 

Af Casper Grewal,
sales manager



og så videre. Men i en kommune er der både 
skoler, ældrepleje, skoletandpleje, bibliote-
ker, administration og meget mere – faktisk 
op imod 500 fagsystemer. Så der er mange 
forskellige it-enheder, der skal kortlægges, 
forklarer Morten Juul, som er arkitekten bag 
systemet.

Dokumentation først og sidst
Inden projektet går i gang, er det afgørende 
at kende det eksisterende forbrug af energi 
på pc’erne, så projektresultatet kan doku-
menteres korrekt. Devoteam har til formålet 
opbygget en metodik, der fordeler sig mellem 
en foranalyse og et efterfølgende implemen-
teringsprojekt af systemet.

For kommunerne betyder det, at det 
konkrete potentiale for besparelsen bely-
ses straks. Dermed kan det anvendes ved 
søgning om salg af registreringsretten for 
CO2-besparelsen. Det betyder også, at pro-
jektets business case er baseret på et konkret 
opnåeligt mål. Det gør det nemmere for 
beslutningstagere på forhånd at vurdere pro-
jektet og fordele besparelsen på den enkelte 
bygning, forvaltning, enhed eller endda titel.

Devoteam er p.t. i gang med syv analyser 
for kommuner og regioner både som direkte 
initiativer og som dele af ESCO projekter. n

Også til ESCO

Devoteam har både erfaring med at 
implementere systemet som enkeltstå-
ende projekter og som del af ESCO-
samarbejder og samarbejder med flere 
ESCO-leverandører. 

I ESCO-aftaler sidestilles systemet 
med automatik, og er i høj grad med til 
at finansiere andre tiltag, da investerin-
gen i systemet typisk er tilbagebetalt 
på under to år. Den korte tilbagebe-
talingstid er med til at gøre løsningen 
interessant for ESCO-leverandørerne. 

En anden fordel ved Devoteams løs-
ning, som er attraktiv i et ESCO-projekt, 
er, at den centralt styrer alle computere 
i organisationen. Det kan være lidt af en 
udfordring, når computerne er fordelt 
på mere end 200 bygninger, og en ESCO 
aftale måske kun dækker de 10 største 
bygninger. 
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Bringer 
innovation til  
energiprojekter

Med en uddannelse i design 
og innovation fra DTU  
bringer Anna Claudia Szeler 
nye perspektiver ind i NIRAS’ 
energiprojekter. Ø
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TEMA: INNOVATION

AT LØSE ENERGIPROJEKTER på en 
innovativ måde kræver meget andet end 
teknisk specialistviden. Hos NIRAS har kli-
makonsulent Anna Claudia Szeler en uddan-
nelse som civilingeniør i Design & Innovation 
fra DTU.

Med den ballast er hun generalisten i 
NIRAS’ energiprojekter. Hendes baggrund 
giver ofte et nyt perspektiv på energiprojek-
terne, da hun stiller de uventede spørgsmål 
og løser udfordringer på utraditionel vis – og 
altid med fokus på kundens virkelighed.

Da Anna Claudia Szeler skulle vælge ret-
ning under studiet, faldt valget på bæredyg-
tighed. Det førte hende til NIRAS’ klima og 
energiteam, hvor hun i dag bruger sin viden 
til at skabe fremtidens bæredygtige løsnin-
ger. 

Hun er ikke låst fast i et bestemt fagom-
råde og er derfor med i mange forskellige 
opgaver.

– I mit arbejde er der ingen faste opgaver. 
De energifolk, jeg arbejder sammen med, er 
ingeniører med en specialisering inden for 
energi, mens jeg er kommet ind fra sidelinjen 
og kun lige begyndt at opbygge min viden 
inden for energi, siger hun.

Stiller spørgsmål
Gennem studietiden er Anna Claudia Szeler 
skolet i tankegangen, at alle problemer kan 
løses med processen: Identificer problem-

feltet, analyser problemet og løs problemet. 
Det innovative element ligger i at løse pro-
blemet ud fra brugerens virkelighed og evnen 
til at kunne sætte sig i brugerens sted.

De projektledelsesmæssige og organisato-
riske kompetencer, som Anna Claudia Szeler 
har med fra utallige projekter, komplimente-
rer og udfordrer  fageksperterne og hun bliver 
ofte taget med som projektlederassistent. 

– Jeg ser ofte tingene fra et andet per-
spektiv og stiller spørgsmål til de etablerede 
forståelser. Hvordan kan varmeinstallationer 
som kraftværker og fyr have virkningsgrader 
på over 100 procent? Eller hvordan kan fjern-
varme produceret på kul med et ledningstab 
på omkring 20 procent betegnes som bære-
dygtig varme?, siger hun.  

Altid brugernes behov
For Anna Claudia Szeler ligger succesen i at 
kunne sætte sig ind i brugerens virkelighed 
og løse problemerne fra brugerens perspek-
tiv. 

– Når vi udarbejder klimakortlægninger 
– også kaldet CO2-regnskaber – foreslår vi 
også, hvordan virksomhedens udledninger 
kan mindskes, for det er næste naturlige 
skridt for virksomheden. Vi udvikler også 
digitale CO2-monitoreringsværktøjer, hvor 
virksomheder selv kan udregne deres CO2-
aftryk, siger hun. 

Erfaringerne viser, at kunderne vender 
tilbage med nye opgaver, når de føler, at en 
konsulent forstår deres virkelighed og behov.

Anna Claudia Szeler håber i fremtiden 
at udvikle sin faglige viden endnu mere og 
særligt på energiområdet, da energi og bære-
dygtighed for hende går hånd i hånd. 

– På den måde styrker jeg min viden inden 
for energieffektivisering og energibesparel-
ser, som vil være i fokus flere år frem. Måske 
ender jeg som specialist på energiområdet, 
men det bliver stadig med innovations-
brillerne på og altid med øje for kundens 
virkelighed. n

Fakta om DTU  
Design &
Innovation

Ulig mange af DTU’s andre uddan-
nelser sigter Design & Innovation 
ikke efter at uddanne specialister, 
men generalister, som hurtigt kan 
tilpasse sig nye fagområder. 
Formålet med uddannelsen er at 
uddanne produktudviklere, som 
kombinerer de kreative kundskaber 
med en generel teknisk viden inden 
for flere tekniske felter såsom me-
kanik, materialer og energi.

Titlen Civilingeniør i Design & 
Innovation kan bruges til meget 
andet end klima og energi. Anna 
Claudia Szelers studiekammerater 
arbejder med så forskellige ting 
som adfærdsdesign og product sup-
ply i Novo Nordisk.

Anna Claudia Szeler, 
Energi og klima-
konsulent, NIRAS

Ø
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BÆREDYGTIG, RESSOURCEBESPA-
RENDE ADFÆRD er en væsentlig del af 
PostNord-koncernens miljøpolitik. Post Dan-
mark har et mål om at reducere udledningen 
af CO2 med 40 procent i 2020 i forhold til 
2009. Én af vejene til det ambitiøse mål er 
at få hver enkelt af Post Danmarks 3.500 
postbude, der kører med landpost og pakker, 
til at køre mere miljørigtigt.

– Som førende logistikvirksomhed og 
eksperter i at distribuere pakker, breve og 
varer rundt i hele landet, holder vi konstant 
øje med, om der er noget, vi kan gøre mere 
energi- og omkostningseffektivt. Her er fokus 
på brændstofforbrug altafgørende, siger 
Martin von Horsten, der er chef for produkti-
onsudvikling i Post Danmark.

De 3.500 postbude når tilsammen seks 
gange rundt om jorden i løbet af en gen-
nemsnitlig arbejdsdag. Et pilotprojekt har 

I Post Danmark skal alle chauffører på  
kursus i miljørigtig kørsel. Kurserne har  
mange fordele både for miljøet og økonomien 
i virksomheden – men også for den enkelte 
medarbejder.
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vist, at hvert bud i snit kører 10 procent flere 
kilometer på literen et halvt år efter, at de 
har været på et kort praktisk kursus, hvor de 
lærer at køre grønt.

– Uddannelsen i grøn kørsel udbydes i 
hele landet og gennemføres af vores bedste 
chauffører og tekniske eksperter. De er 
virkelig dygtige til at få flest mulige kilome-
ter ud af hver liter brændstof. Fordi de selv 
kender budenes hverdag, fungerer de rigtig 
godt som undervisere og rollemodeller, siger 
Martin von Horsten.

Et kursus med mange fordele
I praksis foregår kurset ved, at et team af 
undervisere besøger hvert distributionscen-
ter, hvor de sammen med budene begynder 
dagen med en halv times teoretisk orien-
tering. Herefter kører hvert bud på skift to 
ture på ca. 20 kilometer med en instruktør 

på passagersædet. Første tur kører man 
som normalt, mens man på anden tur følger 
instruktørens råd. Hver gang måles tids- og 
brændstofforbrug, og med et gennemsnit på 
to kilometer længere pr. liter brændstof taler 
resultaterne for sig selv. Det samlede mål er 
3.200 ton CO2 pr. år, der svarer til ca. 1.000 
danske husstandes udledning.

– Større viden og bedre evner skaber faglig 
stolthed og glæde ved at gøre sit job godt. 
Sådan er det også for vores bude. Kurserne 
gør os som logistik- og pakkevirksomhed ikke 
kun mere energi- og omkostningseffektive, 
men er også med til at synliggøre fordelene 
ved miljørigtig kørsel – noget, man også kan 
bruge derhjemme, siger Martin von Horsten.

For at sikre fokus på brændstofforbrug har 
Post Danmarks ledergruppe selv været på 
skolebænken. Derudover afholder Post Dan-
mark årlige mesterskaber skiftevis i Danmark 
og et andet land i Norden, hvor de bedste 
chauffører konkurrerer om at køre længst på 
literen.

– Miljørigtig kørsel er noget, vi forventer 
af alle vores chauffører. Vi holder mesterska-
berne for at holde ekstra fokus, og der er stor 
prestige forbundet med at blive blandt de 
bedste, siger Martin von Horsten.

Endnu en motivationsfaktor for medarbej-
derne er formentlig, at køreteknikkerne også 
kan bruges derhjemme. 

– En medarbejder fra Nakskov har fortalt, 
at han kan køre en ekstra tur til København 
pr. tankfuld på sin private bil. Det bliver til 
rigtig mange penge pr. år, siger Martin von 
Horsten.

Ud over grøn køreadfærd består Post 
Danmarks miljøindsats blandt andet af Dan-
marks største flåde af elkøretøjer med over 
50 elbiler og flere tusinde elcykler og elknal-
lerter. Hver elbil udleder mere end 60 procent 
mindre CO2 end en dieselbil. n

Af Stine Heien Madsen, 
kommunikationsrådgiver 
Post Nord, Danmark

Eksperternes råd 
til miljørigtig 
kørsel

Accelerér kvikt og skift 
gear hurtigt

Første gear bør kun bruges til at rulle 
bilen i gang. Man kan godt springe 
et gear over og f.eks. skifte fra 2. til 
4. gear eller fra 3. til 5. gear. Ved den 
ideelle acceleration kommer man op 
i den ønskede hastighed forholdsvis 
hurtigt.

Kør i et så højt gear som 
muligt

Ved bykørsel eller langsom landevejs-
kørsel vil forbruget være helt op til 35 
procent højere ved at vælge 3. gear 
fremfor 5. gear. Moderne biler kan 
sagtens tåle at køre i 5. gear allerede 
fra 50 km/t.

Brems med motoren
Hvis man slipper speederen 

helt og holder bilen i gear, afbrydes 
indsprøjtningen af brændstof fuld-
stændigt.

Vær forudseende – kør 
jævnt og flydende

Hver gang man bruger bremsen, ko-
ster det brændstof at komme op i fart 
igen. Derfor skal man afpasse farten, 
når man nærmer sig et lyskryds eller 
en anden forhindring, så man kan 
køre videre uden at bremse.

Tjek dæktrykket
Når man cykler, mærker man 

tydeligt, hvis dækkene er flade. Det 
gør man ikke i en bil, hvor der er 
masser af kræfter tilovers. Men det 
koster brændstof at køre med for lavt 
dæktryk. Hvis dækkene mangler 20 
% luft stiger brændstofforbruget med 
5-10 %. Derfor er det en god ide at 
tjekke dæktrykket jævnligt.

Kør ikke for hurtigt
Jo hurtigere man kører, desto 

større bliver luftmodstanden, og luft-
modstand koster brændstof. Derfor 
kan en forøgelse af hastigheden fra 
f.eks. 110 km/t til 130 km/t give en 
stigning i forbruget på op til 20 %.

Brug instrumenterne
Konkurrér med dig selv om at 

bruge mindst muligt brændstof på 
turen.
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Effektiv  
energianalyse

Med et skarpt fokus på udskiftning af lysstofrør til LED har konsulentvirksomheden 
Bedreenergi.nu på under en måned sikret Tårnby Kommune en årlig besparelse på 
næsten 500.000 kroner i udgifter alene til belysning.

EN UDSKIFTNING af ældre lysstofrør til 
lavenergi LED-rør på tre skoler og et enkelt 
idrætsanlæg har skåret knap en halv million 
kroner af Tårnby Kommunes udgifter alene til 
belysning. 

– Fra vi første gang tog kontakt til kommu-
nen og til projektet var gennemført, gik der 
under en måned, siger Jørn Aarup. 

Han er energikonsulent i Bedreenergi.nu, 
som er et konsulent- og salgshus, der har 
specialiseret sig i energibesparende projekter. 
Ved hjælp af virksomhedens værktøj ”Gratis 
Energi Analyse” foretager Bedreenergi.nu 
en effektiv, men grundig gennemgang af kun-
dens bygninger – og den danner grundlag for 
udførelsen af selve projektet.

– Det unikke ved processen med  
Bedreenergi.nu var, at vi fik et meget hurtigt 

overblik over den enkelte bygning, uden at 
vi selv skulle bruge halve og hele dage eller 
dyre konsulenttimer på det. To dage efter 
Bedreenergi.nu havde gennemgået vore 
bygninger, fik vi en præcis energirapport, der 
viste os betingelserne for projektet og den 
konkrete besparelse, siger Claus Birch, som 
er energichef i Tårnby Kommune. 

Han er godt tilfreds med projektet, Hvor 
Bedreenergi.nu både stod for kontakten 
til den autoriserede elektriker, der skiftede 
lyskilderne, håndterede tilskudsordninger fra 
energiselskaberne og sørgede for at bort-
skaffe de gamle lyskilder. 

– Bedreenergi.nu styrede projektet til alles 
fulde tilfredshed og mindst mulig gene for 
kommunens ansatte på de enkelte institutio-
ner, siger Claus Birch.

De ti største bygninger
Den gratis energianalyse tog afsæt i et møde 
med kommunen, hvorefter Bedreenergi.nu 
foretog en bygningsscreening af kommunens 
10 største bygninger. 

Et vigtigt kriterie for screeningen var, at 
bygningen fortrinsvis havde lysstofrør, som 
kunne bygges om eller udskiftes med LED-
paneler.

– Vi ved af erfaring, at det klart er her, de 
allerstørste besparelser er. Kunden kan spare 
op til 60-70 procent på at skifte lysstofrør ud 
med LED-rør eller nye LED-armaturer, siger 
Jørn Aarup.

Ud af de 10 bygninger valgte Bedreenergi.
nu de tre skoler samt et idrætsanlæg. Alle 
bygninger blev gennemgået rum for rum 
sammen med en driftsansvarlig og alle lys-

Projektet i tal

Tårnby Kommune sparede i alt 472.000 kroner 
i de fire bygninger. Kommunen fik tilskud på 
121.000 kroner fra energiselskaberne, og den 
gennemsnitlige tilbagebetalingstid var 20 må-
neder. På Skelgårdsskolen ser tallene sådan ud:

1.683 456.530 59.220 319.838
lysstofrør blev  
udskiftet

kroner blev  
investeret

kroner til  
elektriker

kroner i årlig 
besparelse
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Af Jørn Aarup,
energikonsulent i  
Bedree nergi.nu

kilder blev talt og registreret. Denne grundige 
optælling varer typisk op til tre timer og giver 
et overblik over de enkelte lyskilders type, 
watt, armatur, hvor mange timer i døgnet de 
brænder, pris på el samt, hvor ofte lyskil-
derne bliver udskiftet.

– Alle disse data danner grundlag for en 
beregning af bygningens nuværende forbrug, 
og analysen viser samtidig, hvor meget man 
sparer ved at skifte til LED. Kunden får et 
overblik over den årlige besparelse i kroner, 

den årlige besparelse i kilowatttimer, den 
årlige besparelse af CO 2 samt investeringens 
tilbagebetalingstid, siger Jørn Aarup. 

I Tårnby viste analysen, at Tårnby Kom-
mune samlet kunne spare 472.000 kroner på 
de fire bygninger, og at tilbagebetalingstiden 
i gennemsnit var under 20 måner. Det var 
nok til at overbevise energichefen. En måned 
senere var projektet, der alene på Skelgårds-
skolen indebar udskiftning af godt 1.600 
lyskilder, gennemført. n

Skift til LED

Bedreenergi.nu anvender kun kvalitetsproduk-
ter med garanti og lang levetid. 
Jørn Aarup fortæller, at der er allermest at 
hente både i energibesparelse og komfort ved 
at sætte fokus på udskiftning af lysstofrør, som 
både giver dårligt lys og har en kort levetid og 
et højt forbrug af watt. Samtidig er det farligt 
affald, da der er kviksølv i lysstofrør.
Hvis du skifter et 1.500 mm T8-lysstofrør, der 
bruger 58 watt ud med et på 22 watt, kan du 
spare energi og samtidig opnå bedre lys. Lige-
som lysstofrør leveres LED-rør i 3000, 4000 og 
6000 kelwin - altså nøjagtig samme lysfarver 
som lysstofrør. 

Man kan også skifte T5-lysstofrør ud med de 
nye T85 LED-rør, der har en rekordhøj effekti-
vitet på op til 160 lumen pr. watt. Her kan du i 
bedste tilfælde gå fra 80 watt til 35 watt. 

Fokus på driften

Ud over ”Gratis Energi Analyse” tilbyder Bedre-
energi.nu deres kunder en driftsaftale.

Når LED-lyskilderne stopper med at virke, 
hvilket typisk sker efter 50.000 driftstimer, kan 
kunden få nye lyskilder blot ved at forlænge 
driftsaftalen. Dermed undgår kunden at belaste 
anlægsbudgettet eller likviditeten. 
Ideen er, at kunden bruger en del af besparel-
sen til at finansiere driftsaftalen.

181.537 85.313 16,7 69.349
kilowatt sparet 
pr. år 

kg CO2 reduceret 
pr. år

måneder i  
tilbagebetalings-
tid

kroner i energi-
sparetilskud

Foto: Jørn Aarup



Højdepunkter fra     "Netværkstimen”
Netværkstimen på 
Energiforum 2015 bød 
op til erfaringsudveks-
ling om fem udvalgte 
emner på konferencens 
første dag. I udstillings-
lokalet lød en ivrig sum-
men fra debatboderne, 
hvor konferencens 
deltagere udvekslede 
synspunkter og løs-
ninger forbundet med 
energifaglige emner. 
Medlemmernes brede 
vifte af kompetencer 
inden for energiområ-
det, gjorde det muligt 
at belyse temaerne 
ud fra flere forskellige 
vinkler samt videns- og 
erfaringsgrundlag. Læs 
her om udvalgte højde-
punkter fra debatten. 

Solceller i 
kommunerne

Solceller i kommunerne gav anledning til 
en ophedet debat under netværkstimen. 
Deltagerne diskuterede, hvordan kommu-
nerne skal forholde sig til de mange nye 
regler og ordninger, der gælder for kom-
munale solcelleanlæg. Mange spørgsmål 
er stadig uafklarede for kommunerne, 
blandt andet hvordan man håndterer 
de solcelleanlæg, som ikke har opnået 
dispensation i 20 MW-puljen. Problema-
tikken omkring snitflader og placering 
af renovationsansvar for selskabsdan-
nede solcelleanlæg vakte ligeledes stor 
debat. Derfor opfordrede Lars Thygesen 
fra Silkeborg Kommune til oprettelsen af 
en intern gruppe for kommuner i Ener-
giforum Danmark, hvor de sammen kan 
udvikle løsninger til at takle solcelleudfor-
dringerne.

Energisyn i  
industrien

Konsulenter og repræsentanter fra indu-
strien diskuterede det nye EU-krav om 
energisyn og kravets praktiske betydning 
for industrien. Anne Svendsen og Peter 
Christensen fra Viegand Maagøe stod klar 
med rådgivning til de mange fremmødte.
Tidligere har energisyn i industrien været 
noget, virksomheder fik foretaget frivil-
ligt motiveret af potentielle økonomiske 
besparelser, men nu bliver energisynet 
lovpligtigt. Debatten vidnede blandt 
andet om bekymringen for manglen-
de sanktioner overfor virksomheder, 
der ikke udfører energisynet. 

– Det ville nok fremme processen, 
hvis Energistyrelsen oply-
ser, hvilke sanktioner der 
kan blive tale om samt 
tager initiativ til en 
fælles kampagne om, 
hvad et energisyn 
er, og hvad man 
kan få ud af det, 
lød det fra Anne 
Svendsen fra 
Viegand 
Maagøe.
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Anne Damgaard Møller, Christina 
Weinreich, Frederik Møller, Mathilde 
Edelvang, Nathalie Østerbye Hansen, 
Nynne Marie Bech og Simon  
Pontoppidan



Højdepunkter fra     "Netværkstimen”

Energirenovering i 
private boliger

Ved debatboden om energirenovering i 
private boliger var der talstærkt frem-
møde fra energirådgivningsvirksomheder. 
Diskussionen drejede sig om, hvordan 
man får private boligejere op af sofaen og i 
gang med at energirenovere deres boliger 
og dermed nedsætte energiforbruget. Der 
var bred enighed om, at en primær barri-
ere for handling er manglende bevidsthed 
om vigtigheden af og mulighederne for at 
renovere de private boliger. Der var kon-
sensus om, at kommunerne potentielt kan 
spille en vigtig rolle i at få udnyttet det 
store sparepotentiale gennem formidling, 
bidrag til eller fuld betaling for energiråd-
givning til den enkelte boligejer.

Fordelene ved  
evaporativ køling 

Konsulent Martin Gordon Andersen fra 
Condair delte ud af sin viden om Evapo-
rative køle- og befugtningssystemer. 
Teknologien udnytter overskudsvarme til 
nedkøling af bygninger og bidrager derfor 
til mærkbare energireduktioner sam-
menlignet med traditionelle ventilations-
systemer. 

– Princippet er simpelt – du erstatter 
bare luftskifte med vand. Det kræver blot 
en frekvensomformer til ventilationsan-
lægget og så selvfølgelig overskudsvarme, 
forklarede Martin Gordon Andersen. 
De evaporative køle- og befugtningssyste-
mer påvirker ikke kun energibesparelser, 
men også medarbejdernes velbefindende, 
da tør luft og en normal temperatur på 20-
24°C udtørrer slimhinderne og gør os mere 
modtagelige overfor smitte. Martin Gordon 
Andersen henviste til tyske undersøgel-
ser, der har påvist reduceret sygefravær 
som følge af bedre indeklima. 

Kvalitet begynder i 
byggeprogrammet 

 Ved to debatboder blev værdien af et 
helhedsorienteret byggeprojekt samt 
brugen af CTS i forhold til contra stand 
alone-systemer diskuteret. Philippe Scan-
lon fra KUBEN Management havde med 
input fra Trend Control Systems beregnet, 
at ‘break-even’ ved anlægsudgifter på ca. 
400.000 kr. til CTS frem for ’Stand-alone’ 
sker efter to år. Beregningerne er baseret 
på en skole på 8.000 kvadratmeter med 30 
klasselokaler, seks ventilationsanlæg, tre 
varmecentraler og seks udsugninger.

Uenigheden er stor, når det kommer til 
anvendelsen af såkaldt åbne systemer i 
forbindelse med bygningsautomatik. Åbne 
systemer er ikke en garanti for, at tingene 
virker sammen - forestillingen om 'plug 
and play' er langt fra sandheden. De åbne 
systemer kræver stor viden om forskellige 
systemer og programmeringssprog, som 
løbende skal opdateres. 

Debatten vidnede blandt andet om 
efterspørgsel på større sammenhæng og 
producentansvar i forhold til support og 
service.

– Det er paradoksalt, at der ikke stilles 
lovmæssige krav om, at de forskellige sy-
stemer skal arbejde sammen, sagde Niels 
Boel fra Trend Control Systems.
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vil forbedre 
skoleelevers 
indeklima

Danske skolebørn er udsat for 
væsentligt ringere indeklima end børnene i resten af Norden. 
Det får Dansk Folkeparti til at foreslå regeringen at indgå et sam-
arbejde med KL om indeklimaplan, der forpligter kommunerne til 
at medtænke indeklima, når de renoverer skolerne. 

Det kan gå ud over elevernes velvære og indlæring, hvis inde-
klimaet i klasseværelset ikke er godt nok, og en aktuel rapport 
viser, at hele 56 procent af de danske skoler har utilstrækkelig 
ventilation. I Sverige og Norge er tallene henhodldsvis 16 og 21 
procent. 

Dansk Folkeparti opfordrer til en undersøgelse af, om Dan-
mark kan følge i Norge og Sveriges fodspor ved at lovgive om 
automatisk og mekanisk ventilation på skolerne. 

Energiens 
Topmøde 2015

Under overskriften ”Går det grønne i 
sort?” inviterer Dansk Energi 18. juni til 
Energiens Topmøde 2015.
Konferencen gør status over energipoli-
tikken og stiller skarpt på, om Danmark 
er på rette vej mod en grøn omstilling, der 
giver sort bundlinje og høj forsyningssik-
kerhed.
Blandt talerne er vicepræsident for EU’s 
Energiunion, Maros Sefcovic og klima-, 
energi- og bygningsminister, Rasmus 
Helveg Petersen. Tilmelding er åben på 
Danskenergi.dk. 

Kilde: DTU

Energirigtige familieboliger midt i Allerød

På rådhusgrunden midt i Allerød er første spadestik taget til 30 almene klima- og miljø-
venlige familieboliger. De opføres i 2020-standard, så de kommende lejere kan forvente 
både en meget lav energiregning og godt indeklima. Danske Funktionærers Boligsel-
skab og Allerød Kommune står sammen med Domea bag projektet, der opføres af Dansk 
Boligbyg A/S. Bebyggelsen får klimaskærm og solceller på tagene, og da alle vinduer går 
til gulv, etableres der gulvvarme i samtlige boliger. 

Energi nok til 2-300 husstandes elforbrug. 
Det er hvad Hvidovre Hospitals nyindviede 
mega-solcelleanlæg vil levere årligt. An-
lægget, der er monteret på taget, er på 780 
kWp og producerer en mængde strøm, der 
svarer til fire procent af hospitalets samlede 
forbrug. Modsat kommunerne må regionens 
institutioner gerne bruge deres egenpro-
ducerede strøm. Det giver en god økonomi i 
anlæggene, som forventes at være tilbage-
betalt på omkring 10 år.

Kilder: Hvidovre Hospital og ingeniøren. 

GÅR DET GRØNNE I SORT? 

www.danskenergi.dk/ET2015

10.30 - 10.35  Velkomst 
   Poul Arne Nielsen, formand Dansk Energi 

10.35 - 11.05 Hvad har energisektoren med i posen?
   Fatih Birol, cheføkonom IEA

11.05 - 11.25   Sceneinterview: Hvad betyder EU’s Energiunion  
for Danmark? 

   Maros Sefcovic, vicepræsident for Energiunionen i EU-Komissionen 

11.25 - 11.45  Overrækkelse af ELFORSK Prisen 

   Af HKH Kronprins Frederik 

11.45 - 13.45  Frokost, udstilling og events  

13.45 - 15.15 Tre faglige spor: Elektrificering, ejerskab og teknologi

15.15 - 15.45  Kaffepause

15.45 - 16.05 Skaber den grønne omstilling bundlinje? 

   Rainer Kallenbach, president Bosch Software Innovations 

16.05 - 16.25  Sceneinterview: Hvordan sikrer vi, at det grønne går i sort? 

   Rasmus Helveg Petersen, klima-, energi- og bygningsminister

16.25 - 17.10    Er de energipolitiske mål grønne – og den førte politik sort?
     Lars Aagaard, adm. direktør Dansk Energi  

præsenterer Dansk Energis oplæg og et panel bestående af: 

   Jens Klarskov, adm. direktør Dansk Erhverv
   Otto Brøns-Petersen, analysechef CEPOS
   Connie Hedegaard, formand KR Foundation 

    …giver med- og modspil 

17.10  - 17.15   Afrunding 

   Poul Arne Nielsen, formand Dansk Energi

17.15  - 18.30  Reception 

18.30 - 02.00   Middag
    Middagstaler: Rasmus Helveg Petersen, klima-, energi- og bygningsminister

 ENERGIENS TOPMØDE 2015 
18. JUNI 2015, TAP1 

PROGRAM
Moderator: Ida Ebbensgaard, udlandsredaktør DR

Besøg sponsorudstillingen fra BOSCH

∂

Vend for at læse mere

12.45-15.45: 
Seminar om EU’s Energiunion
EU-Kommissionens repræsentation i Dan-
mark arrangerer i samarbejde med den 
lettiske ambassade et seminar om EU’s 
Energiunion. Talerne på seminaret vil blandt 
andet være EU-Kommissionens vicepræsi-
dent Maros Sefcovic, den forhenværende 
lettiske energi kommissær Andris Piebalgs 
og professor Mikkel Vedby Rasmussen,  
Forsvarsministeriet. De vil di sku tere Energi-
unionens strategiske aspekter som økono-
mi, klima og sikkerhed.

09.30 - 10.30  Generalforsamling og repræsentantskabsmøde. Kun adgang for medlemmer 

Laveste energiforbrug i 32 år

En fortsat stigning i anvendelsen af vedvarende energi og det laveste energi-
forbrug siden 1983. Det viser Energistyrelsens foreløbige Energistatistik for 
2014. Den afslører også, at forbruget af kul og naturgas og dermed udlednin-
gen af CO2, er faldet kraftigt. 

Når man kigger nærmere på tallene, er der tale om et fald i det faktiske 
energiforbrug på 4,7 procent til 723 PJ i 2014. Det skyldes hovedsageligt, at 
nettoimporten af elektricitet var godt to en halv gange højere i 2014 sammen-
lignet med 2013, så en mindre del af elforbruget blev dækket af de hjemlige 
kraftværker. Dermed faldt forbruget af kul og koks, der faldt med 17,3 procent, 
mens forbruget af naturgas faldt med 14,2 procent. Samtidig voksede forbru-
get af vedvarende energi med 1,6 procent. 

Kilde: Energistyrelsen

KORT NYT

Sol over  
Hvidovre Hospital

Dyrt at genbruge  
mursten 

Det er 44 procent dyrere at genbruge mursten i 
forhold til at bruge fabriksnye. Det viser et renove-
ringsprojekt i Tingbjerg i København, hvor rådgiv-
ningsvirksomheden Danakon sammen med Erik 
Møller Arkitekter A/S og genbrugsvirksomheden 
Gamle Mursten A/S har efterisoleret en gavl på en af 
boligselskabet FSB's blokke.

Fordelen ved at genbruge murstenene er, at man 
kan bevare den smukke patina. Danakon havde 
regnet med, at det ville blive 25 procent dyrere end 
nye sten, men det blev noget dyrere. 

Kilde: Dagens Byggeri
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Kom i kontakt med 
energiske unge

Har du overvejet at ansætte en praktikant i 3-6 
måneder? Mangler du en studentermedhjælper 
et par gange om ugen? Eller er der måske et 
konkret projekt, du gerne vil have hjælp til? 
Ung i Energi er i gang med at oprette en data-
base over praktikstillinger og studiejobs hos 
virksomheder, kommuner, organisationer og 
lignende. 

Det er nemt at ansætte en “Ung i Energi”, og 
fordelene er mange: engagerede medarbejdere 
med et brændende ønske om at lære samt 
mulighed for at møde potentielle fremtidige 
medarbejdere. 

Skriv til os på kontakt@ungienergi.dk hvis du 
har et stillings/projekt/praktik opslag, du gerne 
vil have formidlet ud til studerende – så videre-
formidler vi det på foreningens hjemmeside.

Af Ung i Energi

Med navnet Ung i Energi 
opretter en gruppe  

studerende en ungdoms-
afdeling i Energiforum 

Danmark.

EN GRUPPE STUDERENDE har taget ini-
tiativet til en ungdomsafdeling i Energiforum 
Danmark. Målet er, at Ung i Energi skal være 
en landsdækkende afdeling for studerende 
og nyuddannede med en fremtid i energi: 
Foreningen er for studerende fra de tekniske 
uddannelser, der skal skabe morgendagens 
energitekniske løsninger, såvel som stude-
rende på de samfundsfaglige studier, der 
arbejder for bæredygtig energiforvaltning på 
det samfundsmæssige plan.

Formålet med foreningen er blandt andet 
at skabe netværk mellem studerende, virk-
somheder og institutioner. 

– Vi ønsker, at unge mennesker med 
uddannelser inden for energiområdet bliver 
godt klædt på til at gå ud og erobre arbejds-
markedet. Vi ved, at netværk betyder meget, 
og vil gerne forbedre muligheden for, at 
unge kan komme i kontakt med potentielle 
arbejdsgivere og samarbejdspartnere, siger 
Anne Damgaard Møller, der er en af initiativ-
tagerne bag Ung i Energi. 

Som en del af visionen søger foreningen 
at udbrede kendskabet til og integrationen af 
vedvarende energiløsninger. 

– Samspillet mellem samfundets forskel-
lige sektorer er vigtig, når man skal finde 
frem til energieffektive løsninger, og derfor 
er det afgørende både at nå ud til de tekniske 
og de samfundsfaglige uddannelser. Bære-
dygtige løsninger kræver integration på tværs 
af brancher og aktører, siger Simon Pontop-
pidan.

Han er også medstifter af Ung i Energi og 

snart færdiguddannet energiplanlægger fra 
RUC.

Meget på programmet
Helt konkret vil Ung i Energi arrangere 
foredrag, workshops, ekskursioner og 
debatmøder med afsæt i energifaglige 
problemstillinger. Der vil også være sociale 
arrangementer, hvor medlemmerne helt 
uformelt kan mødes. 

– Vi planlægger at invitere flere foredrags-
holdere ved hvert arrangement. På den måde 
kan vi tilgå problemstillinger fra forskellige 
vinkler og komme godt rundt om udfordrin-
gerne. Således kan et arrangement både 
byde på præsentationer af tekniske løsnin-
ger, såvel som samfundsmæssige debat-
ter om energipolitik og rammebetingelser. 
Dermed afspejler vi Energiforum Danmarks 
mål om en bred tilgang til energiforvaltning, 
siger Nynne Marie Bech, som også er blandt 
initiativtagerne.

Foreningens arrangementer vil foregå på 
uddannelsesinstitutionerne og hos relevante 
virksomheder. Målet er på sigt at afholde 
karrieredage, hvor de studerende kan møde 
virksomhederne i øjenhøjde, og der vil være 
en fast jobbank med praktikstillinger, studie-
jobs og virksomhedsprojekter på foreningens 
hjemmeside, der lanceres i løbet af maj 2015. 
n

Ny ungdomsafdeling i  
Energiforum Danmark

De fem studerende Nynne 
Marie Bech, Anne Damgaard 

Møller, Frederik Møller, Mathilde 
Edelvang og Simon Pontoppidan har 

taget initiativ til en ungdomsafdeling i 
Energiforum Danmark, Ung i energi. 



MEDLEMSSIDEN
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Nye medlemmer

Bestyrelse og sekretariat byder velkommen til  
følgende nye medlemmer:

Bestyrelsen (med forbehold for generalforsamlingens godkendelse) og lokalafdelingerne

Formand: Mads Bo Bojesen 20 69 12 72
Næstformand: Karen Marie Pagh Nielsen 49 28 25 61
Næstformand: Niels Boel 20 63 86 85
 
Bestyrelsesmedlemmer
Jacob Steen Harbo  36 39 35 45
Poul Schoelzer 44 43 42 95
Flemming Kehr 21 24 36 12
John Kepny-Rasmussen 38 38 18 90
Keld Forchhammer  77 77 70 00
Lars Thygesen 24 98 86 69
 

Suppleanter:
Signe Fogtmann Sønderskov 38 14  64 26
Karina Dalgaard Müller 21 72 41 34
 
Lokalformænd:
Nordjylland: John Esbech 99 36 77 00
Midtjylland: Jacob Worm 87 44 11 39
Sydjylland: Kurt Vahlun Sørensen 30 92 05 15
Fyn: Jørgen Halkjær 40 16 50 74
Hovedstadsområdet: Zeynel Palamutcu 33 43  45 32
Region Sjælland: Uffe Hofmann Hansen 58  57 44 96

Anette Velk
Personligt medlem

Anne Damgaard 
Møller
studerende

Christina 
Weinreich
studerende

Flemming Norden-
toft Møller
Ringkøbing Skjern 
Kommune

Frederik Møller
studerende

Hassan Siddiqui
Balslev Rådgivende 
Ingeniører A/S

Henry Torp
Clorius Controls

Jørgen Kildahl 
Josefsen
EL:CON Hornslet A/S

Jørn Aarup
Bedreenergi.nu

Mathilde Edelvang
studerende

Nathalie Østerbye 
Hansen
studerende

 Hunderup
Københavns Luft-
havne A/S

Nynne Marie Bech
studerende

Ole Magnussen
Hjørring Kommune

Rasmus Gorm 
Pedersen
Vitani A/S

Rie Mayland 
Nielsen
Personligt medlem

Simon  
Pontoppidan
studerende

Stig Niemi  
Sørensen
Enopsol aps

Ung i Energi er 
også aktive i 
Århus

Udover de fem aktive 
initiativtagere i 
København har Ung i 
Energi også repræsen-
tanter i Århus. Her ses 
Nathalie Østerbye og 
Christina Weinreich som 
er de to spydsspidser i det 
jyske. Begge kan også nås på 
kontakt@ungienergi.dk. Christina 
og Nathalie ser frem til at arrangere en 
masse spændende aktiviteter .



At skindet kan bedrage er et problem for alle. Hvis du kræver Eurovent- 
certifikat, får du et produkt som er: Testet af uafhængig tredjepart  
og testet efter europæiske og internationale standarder.  
Eurovent-certifikat for produkter der holder, hvad de lover.

Eurovent-certifikat 
Når det indre tæller
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KNX STYRER ENERGIEN
KNX regulerer energiforbruget efter dit behov og brugsmønster. 
Læs mere på www.knx.dk
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Løft karrieren med teknisk  
diplom i energi og miljø
En teknisk diplomuddannelse i energi og miljø giver et ledelsesmæssigt 
perspektiv på energi og miljø. Du får blandt andet et overblik over de mange 
lovkrav på området og får redskaber til at implementere de relevante energi- 
og miljø-ledelsessystemer i din egen hverdag.

En diplomuddannelse er den ultimative vej til viden og til et kompetenceløft, 
der kan mærkes igennem hele karrieren. Og ikke mindst til resultater der kan 
aflæses direkte på virksomhedens bundlinje.

Læs mere og tilmeld dig nu på www.fms.dk

Fredericia Maskinmesterskole
Center for Drift og Vedligehold
Købmagergade 86 . 7000 Fredericia . 7620 6546 . www.fms.dk

•  Teknisk diplomuddannelse i vedligehold
•  Teknisk diplomuddannelse i energi og miljø
•  Diplomuddannelse i Engineering Business Administration (EBA)

Center for Drift og Vedligehold tilbyder tre videregående  
uddannelser på bachelorniveau:

»Jeg har deltaget i flere endags- 
kurser, men havde brug for mere 
overordnede redskaber – en slags 
overbygning på min oprindelige 
vvs-uddannelse. Jeg har nu fået et 
meget mere helhedsorienteret blik 
på de opgaver, vi løser i de kom-
munale ejendomme.«

Esben Stavnsbo Sørensen,  
VVS-tekniker, Herning Kommune.

»

«

Find vejen frem
VIA University College


